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تشریح جزئیات سند جامع حمایت طلبی @@
کنترل آلودگی هوا

دکتر محمدحسین نیک نام رییس کارگروه تدوین سند حمایت طلبی 

کنترل آلودگی هوا در فرهنگستان علوم پزشکی به تشریح سند 

جامع حمایت طلبی کنترل آلودگی هوا و کاهش تبعات آن بر 

سلامت پرداخت.

دکتر نیک نام با اشاره به ضرورت تدوین این سند در فرهنگستان 

علوم پزشکی گفت: فرهنگستان مسئولیت رصد کلان سلامت 

در کشور و همچنین حمایت طلبی در حوزه سلامت را برعهده 

علمی  گروه  اهداف، 16  این  پیشبرد  به منظور  بنابراین  دارد 

و  گروه سلامت  آنها،  از  یکی  که  تشکیل شده  فرهنگستان  در 

همکاری های بین المللی است.

وی با بیان اینکه از اواخر سال 93 موضوع آلودگی هوا و پیامدهای 

آن بر سلامت در دستور کار جلسات این گروه قرارگرفته است 

افزود: با توجه به گستردگی موضوع آلودگی هوا کارگروهی از 

بررسی دقیق  و  به منظور بحث  تا شهریور 95  اسفند سال 93 

موضوع تشکیل و جلسات متعدد با نمایندگان سازمان های اصلی 

مرتبط با آلودگی هوا برگزار شد.

رییس کارگروه تدوین سند حمایت طلبی کنترل آلودگی هوا تدوین 

این سند را با مشارکت نمایندگان سازمان های مختلف ازجمله 

شهرداری تهران، سازمان محیط زیست، وزارت بهداشت، شورای 

اسلامی شهر تهران، پلیس راهور ناجا، شرکت کنترل کیفیت هوا، 

مرکز همکاری های فناوری و نوآوری ریاست جمهوری، برنامه 

توسعه سازمان ملل UNDP و پژوهشکده محیط زیست دانشگاه 

افزود: علاوه بر اعضای کارگروه،  علوم پزشکی تهران دانست و 

بیش از 30 شخصیت حقیقی و حقوقی از ارگان های مرتبط با 

کنترل آلودگی هوا با این کارگروه همکاری داشتند که حاصل 

این همکاری منجر به تدوین سند جامع حمایت طلبی کنترل 

آلودگی هوا و کاهش تبعات آن بر سلامت شده است.

در  و  است  فصل  از چهار  متشکل  این سند  اینکه  بیان  با  وی 

فصل اول آن وضعیت کنونی آلودگی هوا در کشور و پیامدهای 

ناشی از آن تبیین شده است افزود: آخرین اطلاعات مربوط به 

وضعیت شاخص ها و عوارض آلودگی هوا بر سلامت به تفکیک 

ازن،  هوا،  معلق  ذرات  آن شامل  تشکیل دهنده  مختلف  عناصر 

دی اکسید نیتروژن، دی اکسید گوگرد، مونوکسید کربن، پی ای 

اچ ها موردبررسی قرارگرفته است.

دکتر نیک نام با اشاره به اینکه اسناد بالادستی در کنترل آلودگی 

این سند  در  است گفت:  این سند درج شده  اول  در فصل  هوا 

سیاست های سلامت و محیط زیست ابلاغی مقام معظم رهبری، 

دیدگاه های شرعی معظم له نسبت به آلودگی هوا و استفتائات 

هوا  کیفیت  زمینه  در  قوانین کشور  و همچنین  مراجع  بعضی 

موردتوجه قرارگرفته است.

رییس کارگروه تدوین سند حمایت طلبی کنترل آلودگی هوا، با 

بیان اینکه فصل دوم سند مربوط به آسیب شناسی نارسایی های 

اجرایی برنامه های کاهش آلودگی هواست افزود: در زمینه کنترل 

آلودگی هوا، برنامه های متعددی وجود داشته و دارد و هرچند 

که پیشرفت هایی در این زمینه حاصل شده ولی منجر به کنترل 

این  نقاط ضعف  فصل  این  در  که  است  نشده  آلودگی  مطلوب 

برنامه ها آسیب شناسی شده است.

وی افزود: در فصل دوم نقاط ضعف مربوط به برنامه های خودروها 

و  فنی، سوخت  معاینه  عمومی،  موتورسیکلت ها، حمل ونقل  و 

بهبود فرآورده های نفتی، منابع ثابت، ظرفیت زیستی و مدیریت 

شهری و مسائل و مشکلات مربوط به مدیریت، اجرا و همکاری 

بین بخشی برنامه ها موردتوجه و بررسی قرارگرفته است.

دکتر نیک نام محور فصل سوم را حمایت طلبی، راهکارها و نقش 

ذی نفعان بیان کرد و گفت: در این فصل به توصیه ها و مدل های 

حمایت طلبی اشاره شده است.

رییس کارگروه تدوین سند حمایت طلبی کنترل آلودگی هوا، با 
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اشاره به گروه های هدف حمایت طلبی و نقش آنها در آلودگی 

هوا گفت: این توصیه ها و حمایت طلبی از بالاترین مقامات نظام 

آغاز می شود و به تقسیم نقش مجلس شورای اسلامی، ریاست 

جمهوری، هیات دولت، شورای اسلامی شهر، وزارتخانه های مرتبط، 

شهرداری ها، قوه قضاییه، سازمان حفاظت محیط زیست، مردم و... 

در زمینه کنترل آلودگی هوا ادامه پیدا می کند.

وی افزود: یکی از توصیه های این سند، ایجاد کمیسیون محیط زیست 

در مجلس شورای اسلامی است با توجه به اهمیت مسائل زیست محیطی 

هنوز کمیسیون مستقلی در این رابطه در مجلس وجود ندارد.

دکتر نیک نام با بیان اینکه وظایف تدوین شده در این سند یک 

افزود:  قرار جمعی و موردتوافق همه سازمان های مرتبط است 

این طور نیست که برنامه های تدوین شده از یک نهاد به سازمان های 

دیگر تحمیل شود بلکه نمایندگان همه نهادها هنگام تدوین آن 

حضور داشتند و انشاء الله با مشارکت جمعی در مراحل اجرایی 

هم موفق خواهد بود.

رییس کارگروه تدوین سند حمایت طلبی کنترل آلودگی هوا، یکی 

از ویژگی های این سند را حضور نماینده برنامه توسعه سازمان 

ملل دانست و افزود: نقش حمایتی سازمان جهانی بهداشت و سایر 

سازمان های بین المللی نیز در این سند موردتوجه قرارگرفته است.

وی فصل چهارم سند کنترل آلودگی هوا را مربوط به پیشنهادهای 

اجرایی در این زمینه دانست و گفت: 13 پیشنهاد براساس تجربیات 

بین المللی، واقعیت های موجود در کشور و آخرین یافته های علمی 

در این بخش گنجانده شده است.

دکتر نیک نام »پیش بینی اهداف کمی در برنامه های جامع کاهش 

آلودگی هوا«، »توجه به رشد اقتصادی و تأثیر آن در برنامه ها«، 

»در نظر گرفتن ظرفیت اتمسفر برای پذیرش و ترقیق آلاینده های 

هوا«، »در نظر گرفتن چارچوب برنامه مدیریت محیط زیست در 

تدوین برنامه های جامع کاهش آلودگی هوا«، »بازنگری استاندارد 

ملی هوای پاک« و »تدوین و اجرای برنامه ارتقا کیفیت پایش 

بهبود  اجرایی در زمینه  پیشنهادهای  از جمله  را  کیفیت هوا« 

کیفیت هوا بیان کرد.

رییس کارگروه تدوین کنترل آلودگی هوا با اشاره به تجدید چاپ 

سالانه این سند متناسب با شرایط آلودگی هوا تصریح کرد: خلاصه 

اجرایی سند جامع حمایت طلبی و کنترل آلودگی هوا و کاهش 

تبعات آن بر سلامت نیز برای دسترسی آسان مسئولان تدوین 

و ترجمه انگلیسی آن هم انجام شده و قرار است به منظور پیشبرد 

امور، جلسات ادواری در ارگان های مختلفی که در تدوین سند 

همکاری داشتند تشکیل شود.

 وی افزود: امیدواریم این سند در لایحه هوای پاک که در مجلس 

در دست بحث و بررسی است موردتوجه قرار گرفته و نقش مکمل 

را ایفا کند.

نرم افزار پرداخت اضافه کار بر مبنای @@
عملکرد شبکه بهداشت اسلامشهر برگزیده 
فصل نخست جشنواره مجازی عملکردهای 

نوآورانه شد
دکتر سـلمانی ندوشن مدیر شـبکه بهداشت و درمان اسلامشهر 

نرم افزار پرداخت اضافه کار مبتنی بر عملکرد را در شفاف سـازی 

نحوه پرداخت کارکنان مؤثر دانسـت.

درپـی برگزیـده شـدن نرم افـزار پرداخـت اضافـه کار مبتنـی بر 

عملکرد در فصل نخسـت جشنواره مجازی عملکردهای نوآورانه 

دکتـر سـلمانی در توضیـح ایـن طـرح گفـت: در ایـن نرم افـزار 

شـاخص های توزیـع اعتبـار اضافـه کار شـامل تعـداد کارکنـان، 

در  مربوطـه، صرفه جویـی  واحـد  درآمـد  آنـان،  فعالیت هـای 

حامل هـای انـرژی در واحدهای زیرمجموعه تعریف شـده اسـت.

وی افـزود: براسـاس ارزشـیابی کـه از کارکنان صـورت می گیرد 

ایـن شـاخص ها به صورت ماهانـه از واحدها اسـتخراج و به راین 

اسـاس کل اعتبار شـبکه بین واحدها تقسـیم می شـود.
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مدیر شـبکه بهداشـت و درمان اسلامشـهر پرداخـت عملکردی 

را باعـث ترغیـب کار مناسـب و با کیفیت در کارکنان دانسـت و 

افـزود: هـدف از اجـرای ایـن طرح اجـرای سیاسـت های مدنظر 

شـبکه اسـت. همان طور کـه می دانید اسـتاندارد نیروی انسـانی 

بـرای هـر واحد تعریف شـده و اگر واحـدی کمتر از اسـتاندارد، 

نیرو در اختیار داشـته باشـد سـهم بیشـتر و اگر واحدی بیشـتر 

از حـد اسـتاندارد نیرو داشـته باشـد سـهم کمتـری از اضافه کار 

را خواهد داشـت.

وی تصریـح کـرد: افـراد براسـاس کارکـرد و میـزان مرخصـی، 

و همچنیـن  دارد  وجـود  عملکردشـان  از  کـه  رضایتمنـدی 

فعالیت هـای مـازادی کـه می پذیرنـد امتیازدهـی و سـهم مرکز 

بیـن افـراد توزیـع می شـود.

دکتـر سـلمانی با اشـاره بـه ویژگی های ایـن نرم افـزار گفت: در 

پایـان هـر ماه مسـئولان واحدهـا می توانند اطلاعـات مربوط به 

افـراد را وارد سـامانه کننـد و حداکثـر ظـرف مـدت دو سـاعت 

خروجـی محاسـبات انجام شـده را در اختیـار حسـابداری قـرار 

دهنـد به این ترتیـب در پرداخت ها کمتر سـلیقه شـخصی اعمال 

خواهد شـد و اگر شـکایتی هم وجود داشـته باشـد با اطلاعات 

موجـود در سـامانه قابل توضیح اسـت.

وی بـا اشـاره بـه مدت زمان اجرای این طرح در شـبکه بهداشـت و 

درمـان اسلامشـهر گفت: کارهـای اولیه طراحـی نرم افزار در سـال 

93 و اجـرای آن در سـال 94 صورت گرفت و علاوه بر پیاده سـازی 

آن در شـبکه اسلامشـهر در اختیار همکاران شـبکه بهداشـت ری 

هم قرارگرفته اسـت.

مدیر شـبکه بهداشـت و درمان اسلامشهر در پایان سخنان خود 

بـه ارزیابـی جشـنواره عملکردهای نوآورانه پرداخـت و گفت: در 

سـازمان های امروزی نـوآوری یکی از اصول اساسـی و زیربنایی 

اسـت و بـدون نـوآوری سـازمان ها از پیشـرفت بـاز می مانند لذا 

برگزاری این جشـنواره لازم و ضروری اسـت. 

وی بـا اشـاره بـه نقـد نحوه جمـع آوری امتیـازات در نمایشـگاه 

عملکردهای نوآورانه گفت: اینکه غرفه ای برپا کنیم و از همکاران 

دعـوت کنیـم کـه به مـا رأی بدهند تـا آنجاکه بـه معرفی طرح 

مربـوط می شـود خوب اسـت ولی آنجـا که دریافـت پکیج غرفه 

را منـوط بـه رأی دادن بـه طرح کنیم، خیلی خوشـایند نیسـت 

امـا در مجمـوع جشـنواره خـوب و تأثیرگـذاری اسـت کـه باید 

ادامه پیـدا کند.

گفت وگو با مدیر گروه چشم پزشکی دانشگاه@@
علوم  دانشگاه  گروه چشم پزشکی  مدیر  فخرایی،  قاسم  دکتر   

کنگره  و ششمین  بیست  برگزاری  در حاشیه  تهران  پزشکی 

انجمن چشم پزشکی ایران، با اشاره به نقش راهبردی آموزش در 

تحقق اهداف علمی و پژوهشی و  تأثیر آن در افزایش کیفیت 

ارائه خدمات درمانی تأکید کرد.

وی با قدردانی از زحمات ده ساله دکتر جباروند در سمت ریاست 

بیمارستان فارابی و مدیریت گروه چشم پزشکی، اظهار داشت: در 

یک دهه گذشته دکتر جباروند و تیم آموزشی ایشان سهم مهمی 

در ارتقای آموزش، پژوهش و درمان بیمارستان فارابی ایفا کردند.

مدیر گروه چشم پزشکی دانشگاه علوم پزشکی تهران ابراز امیدواری 

کرد تا بتواند در دوره فعالیت خود با موفقیت مسیر پیشرفت و 

اعتلای فارابی را با همکاری سایر اساتید و بزرگان آن ادامه دهد.

دکتر فخرایی در ادامه اظهار داشت: خوشبختانه از سال های قبل 

زیرساخت های بسیار خوبی در بیمارستان فارابی به عنوان مهم ترین 

مرکز آموزشی، پژوهشی و درمانی کشور فراهم شده است و همین 

ظرفیت بالا و بی نظیر است که فارغ التحصیلان برتر چشم پزشکی 

کشور را برای ادامه آموزش ها به فارابی می کشاند.

وی افزود: این شرایط برای ما یک فرصت و یک چالش ایجاد می کند. 

فرصتی برای استفاده حداکثری از حضور استعدادهای برتر پزشکی 

کشور و افزایش توان علمی و پژوهشی فارابی که ساختار آموزشی 

مناسبی را می طلبد و چالش ازاین جهت که حضور نخبگان قطعاً 
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سطح توقعات را بالا برده و مطالبات از سیستم آموزشی و پژوهشی 

را افزایش می دهد.

دکتر فخرایی به حضور افراد توانمند در بیمارستان فارابی و گروه 

چشم پزشکی دانشگاه علوم پزشکی تهران اشاره کرد و گفت: فارابی 

فعالیت های  تاکنون  و  است  بزرگان چشم پزشکی کشور  جایگاه 

پژوهشی متعددی توسط همکاران ما انجام شده است که باوجود 

ارتقای  در  اثرگذاری  نقش  است  توانسته  فعال  تحقیقاتی  مرکز 

چشم پزشکی کشور ایفا کند.

وی تصریح کرد: البته بنده به نحوه پژوهش در کشور و بالطبع در 

مرکز خود ایراداتی دارم، من جمله اینکه اکثر پژوهش های ما منجر 

به تولید ثروت نمی شود و جنبه کاربردی پیدا نمی کند. این امر 

حلقه مفقوده ای است که تداوم آن در نهایت به وابستگی می انجامد.

مدیر گروه چشم پزشکی دانشگاه علوم پزشکی تهران ارتباط با مراکز 

صنعتی دانشگاهی را برای فارابی به عنوان مرکزی علمی و تحقیقاتی 

ضروری دانست و افزود: در این صورت قادر به تولید بسیاری از 

محصولات پرمصرف در چشم پزشکی خواهیم بود.

وی بر هدایت پایان نامه های دستیاری و طرح های تحقیقاتی در 

جهت تولید تأکید کرد و این امر را درنهایت موجب رفع نیاز بیماران 

و حفظ سرمایه های کشور دانست.

مدیر گروه چشم پزشکی دانشگاه علوم پزشکی تهران، فراهم کردن 

محیطی امن برای آموزش آکادمیک دستیاران را دومین اولویت 

کاری خود تلقی کرد و گفت: این امر تنها با جذب هیئت علمی 

توانمند، کارا و اخلاق مدار محقق می شود و بنده در این مورد 

وسواس زیادی دارم و انشاء الله تمام تلاش خود را در تحقق آن 

به کار خواهم گرفت.

وی توجه به نسل جوان را نکته ای کلیدی دانست و ادامه داد: 

جوانان به لحاظ علمی و حرفه ای بسیار مستعد، کارا و اخلاق مدار 

هستند. سعی بر این است، حداقل در طی دوره تصدی بنده، از 

حضور برترین های نسل جوان چشم پزشکی در ترکیب هیئت علمی 

گروه چشم بیشتر استفاده شده و ظرفیت های بالای آنان برای 

آموزش دستیاری به کار گرفته شود.

زمینه سیاست های جذب دستیاران در گروه  دکتر فخرایی در 

چشم پزشکی دانشگاه علوم پزشکی تهران نیز گفت: در این زمینه 

سیاست ها و برنامه های شفافی وجود دارد. مسلماً در برنامه دستیار، 

تابع سیاست های کلی وزارت متبوع هستیم و برای تربیت فلوشیپ 

ها نیز امکانات، ظرفیت و نیاز بیمارستان را در نظر خواهیم گرفت.

تشریح برنامه مشاهده آموزش همتایان )ماه( @@
)ماه(،  همتایان  آموزش  مشاهده  برنامه  پیاده سازی  به  توجه  با 

دانشگاه،  اعضای هیات علمی در سطح  توانمندسازی  به منظور 

دکتر عظیم میرزازاده مدیر مرکز مطالعات و توسعه آموزش در 

و  برنامه  اهمیت  تبیین  به  دانشگاه  عمومی  روابط  با  گفت وگو 

فرآیند اجرایی آن پرداخت. 

برنامه ای تحت عنوان مشاهده آموزش همتایان یا برنامه ماه در 
برنامه  این  اجراست.  در دست  دانشگاه  آموزشی  معاونت  حوزه 

اساساً چه هدفی را دنبال می کند؟
یکی از برنامه هایی که معاونت آموزشی دانشگاه از طریق مرکز 

مطالعات و توسعه دانشگاه پیاده می کند، طرح مشاهده آموزش 

همتایان یا به صورت خلاصه برنامه ماه است. در واقع از سال های 

قبل ما برنامه های توانمندسازی را در مرکز مطالعات و توسعه 

این  بیست سال است که  از  بیشتر  و  دانشگاه داشتیم  آموزش 

برنامه ها در قالب دوره ها و کورس های مشخصی برگزار می شود. 

بسیاری از اساتید در بعضی از آنها شرکت کرده اند مثلًا در قالب 

دوره های کوتاه مدت آموزش پزشکی یا در گذشته های دور، فنون 

و مهارت های تدریس و در حال حاضر هم دوره مهارت های پایه 

را داریم. همچنین کارگاه های آموزشی پیشرفته برگزار می شوند 

و در این چند سال برنامه های متعددی بوده است.

اخیراً این بحث مطرح شد که ساماندهی مشخصی در برنامه های 

برنامه  به عنوان  نتیجه سندی  باشیم و در  توانمندسازی داشته 
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جامع توانمندسازی آموزشی اعضای هیئت علمی دانشگاه تنظیم 

شد و به پیشنهاد معاونت آموزشی دانشگاه در دستور کار شورای 

دانشگاه قرار گرفت و نهایتاً در مردادماه 94 به تصویب رسید. 

یکی از اجزای اصلی این برنامه مشخص کردن انواع برنامه های 

توانمندسازی بود که در دانشگاه در حوزه آموزش برگزار می شود. 

یکی از محورهای اصلی این سند این بود که برنامه های توانمندسازی 

را محدود به کارگاه و دوره نکنیم بلکه طیف وسیع تری از فعالیت ها 

را در نظر بگیریم.

بود و خوشحالم عرض  فعالیت هایی که پیش بینی شده  از  یکی 

کنم که الحمدالله به مرحله اجرا در آمد همین برنامه مشاهده 

 Peer Observation آموزش همتایان است که در زبان انگلیسی

of Teaching  به آن اطلاق می شود. ابتدا بررسی متون انجام 

شد و مدل های مختلف در دنیا دیده شد و نهایتاً مناسب ترین 

آنها با توجه به شرایط ما در دانشگاه انتخاب شد. سپس جزئیات 

و دستورالعمل اجرایی مربوط به برنامه آماده شد و در جلسات 

با مدیران دفاتر توسعه آموزش بررسی شد و در نهایت بعد از 

بررسی شورای آموزشی دانشگاه به تصویب رسید.

بنابراین ما الان طرحی را داریم که بر اساس آن به طور مشخص 

این امکان فراهم شده است که بتوانیم از حضور افراد متبحر و با 

تجربه در کلاس ها و محیط های آموزشی برای توانمندسازی استفاده 

کنیم. در واقع به جای اینکه فقط در محیط های مدیریت شده مثل 

یک کارگاه در بحث توسعه آموزش و ارتقا کیفیت آموزش فکر 

کنیم، در محیط های واقعی تری مثل کلاس درس، محیط راند 

بالینی، اتاق عمل، درمانگاه، آزمایشگاه و فضاهای دیگر از این 

تجربه استفاده کنیم.

درواقع این طرح جدید نیست و بسیاری از اعضای هیئت علمی 

قدیمی تر ما این تجربه را دارند که در دورانی که هیئت علمی 

دانشگاه شدند همین شرایط برایشان فراهم شد. برخی از اعضای 

هیئت علمی با سابقه و اساتید در کلاس ما حاضر می شدند و به ما 

کمک و راهنمایی می کردند. ولی واقعیت این است که فرآیندی 

که در سنوات گذشته وجود داشت به تدریج فراموش شد و در 

سال های اخیر به طور غالب و برجسته در دانشگاه دیده نمی شود. 

هدف طرح ماه احیای همان کاری است که در گذشته هم به 

شکلی انجام می شد که البته طبیعتاً ما آن را نظام مند کردیم و 

چارچوب مشخصی دادیم.

بنابراین اگر بخواهم به طور خلاصه ذکر کنم هدف برنامه ماه، 

ارتقای کیفیت آموزش از طریق فراهم کردن فرصتی است که 

علمی  هیئت  آموزشی  محیط  در  تجربه  با  هیئت علمی  اعضای 

حضور پیدا کنند و بدون آن که مداخله مستقیم انجام دهند در 

ارتباط با اینکه چطور می شود این فعالیت آموزشی را ارتقا داد و 

کیفیت آن را بالاتر برد کمک کنند و مشاوره و راهنمایی بدهند.

نمره  دادن  و  ارزشیابی مدرسان  برنامه  این  به این ترتیب، هدف 
نتایج  از  واقعاً  که  می کنید  تضمین  آیا  نیست.  آنها  عملکرد  به 

آن به منظور ارزشیابی مثاً هنگام ترفیع و ارتقا استفاده نشود؟
بنده اعلام می کنم که در این برنامه قرار نیست به کسی نمره 

داده شود و قرار نیست هیأت علمی ارزشیابی شوند. قرار نیست 

کرده  بد عمل  یا  استاد خوب  اینکه  مورد  در  قضاوت خاصی 

است بشود. اما به هرحال ممکن است این ذهنیت پیش آید که 

زمانی که پرونده هیات علمی  اما بعداً  این طور گفته شده است 

برای ارتقا مورد بررسی قرار می گیرد، همان کاری که گفته شده 

بود انجام نمی شود، مبنای کار قرار می گیرد. یعنی الان بگوییم 

که این طرح در راستای بهبود و ارتقای کیفیت است اما پس از 

مدتی در زمان بررسی پرونده همین نتایج را بر داریم و مبنای 

تصمیم گیری قرار دهیم.

ممکن است این بحث ها بین اعضای محترم هیات علمی مطرح 

شود و ما دقیقاً به همین خاطر برای اینکه این اطمینان خاطر 

به وجود بیاید که از نتیجه این مشاهده در آینده هیچ استفاده ای 

نخواهد شد، تمام تمهیدات را در نظر گرفتیم که اساس شرایط 

این موضوع اتفاق نیفتد. ما به این فکر کردیم که چگونه می توانیم 

این قضیه را تضمین کنیم و فکر کردیم بهترین راه این است 

که اساساً هیچ مستندی دست ما وجود نداشته باشد تا بتوان از 

آن استفاده کرد. به همین خاطر ما در این برنامه هیچ مستندی 

مربوط به محتوای آن مشاهده ای که اتفاق می افتد، نزد خودمان 

نگه نمی داریم. اساساً لازم نیست مشاهده گر نتیجه مشاهده را در 

فرمی پر کند و بعد آن فرم را تحویل دانشگاه بدهد تا ثبت شود.

 بنابراین تاکید می کنم هیچ گونه کاغذی از نتایج مشاهده و اتفاقاتی 

که دران جلسه افتاده نزد دانشکده دانشگاه و جای دیگر نمی ماند 

و فکر می کنم که این بهترین تضمینی است وجود دارد. بحث 

قول های اخلاقی جای خودش محفوظ است اما تمهید ما این 

است که سیستم را طوری طراحی کرده ایم که امکان استفاده از 

نتایج در آینده وجود ندارد.
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اما یک مساله ای وجود دارد و آن اینکه مشاهده آموزش همتایان 

چیز عجیبی نیست و در دانشگاه های مختلف دنیا سابقه دارد 

نه فقط به شکلی که ما در دستور کار قرار داده ایم در دانشگاه 

بلکه به اشکال مختلف. مدل هایی هم از  بحث مشاهده آموزش 

همتایان وجود دارد که از جنس ارزشیابی است. واقعیت این است 

که هر بار که ما این برنامه را با بزرگواران مطرح می کنیم، افراد 

زیادی هستند که می گویند که این طرح خیلی خوبی است پس 

چرا فقط در جهت ارتقای کیفیت باشد؟ بیایید از این طرح برای 

پذیرش و گزینش هیئت علمی هم استفاده کنیم. چون این مسئله 

بسیار مهم است تاکید می کنم که دوستان و اعضای محترم هیات 

علمی در جریان باشند برای مشاهده آموزش همتایان، مدل های 

مختلفی در دنیا وجود دارد که ما در بررسی متون خود آنها را 

دیده ایم. مدل هایی هستند که در آنها هیأت علمی با مشاهده 

آموزش، مورد ارزشیابی قرار می گیرد مثلًا موقعی که قرار است 

در دانشگاه جذب شود یا زمانی که قرار است ارتقای او بررسی 

شود. پاسخ ما به دوستان این است که ما از همه آنها اطلاع داریم 

اما چیزی که در این مرحله انتخاب کردیم این است که برنامه 

مشاهده آموزش همتایان به عنوان ابزاری برای ارزشیابی نباشد 

و ابزاری برای ارتقا کیفیت باشد، ابزاری برای توانمندسازی باشد. 

زیرا ما تجربه و سابقه انجام این کار را به صورت ساختارمند و 

سیستماتیک در کشور نداریم. واقعیت این است که ذهنیت ما 

نسبت به این قضیه مناسب و مطلوب و مثبت نیست. به محض 

اینکه درباره ارزشیابی صحبت می کنیم، سوگیری ها مطرح می شود. 

بنابراین پس از رایزنی های مختلف صلاح را در این دیدیم که در 

این مرحله، مشاهده آموزش همتایان را صرفاً و صرفاً برای ارتقا 

کیفیت پیاده کنیم. برداشت بنده این است که به مرور زمان با 

اعتمادسازی و کسب تجربه و مشخص کردن نقات قوت و ضعف به 

سمتی پیش می رویم که از مشاهده آموزش همتایان با روشمندی 

مشخص برای اهداف دیگری هم استفاده کنیم. توجه دارید که 

این مسئله ای نیست که الان من بتوانم آن را تأیید یا تکذیب 

کنم چراکه این مسیری است که پیش خواهد آمد و دانشگاه در 

آینده به این سمت حرکت خواهد کرد. چون مشاهده آموزش 

همتایان یکی از ابزارهای قوی و مناسب برای ارزشیابی هم هست 

و در دنیا هم در حال استفاده است. البته قطعاً در آن موقع یک 

چارچوب و شیوه نامه جدید و اختصاصی می خواهد که طبق آن 

بلکه  برنامه نمی شود  این  الزاماً هم جایگزین  باید عمل شود و 

استفاده از این ابزار با هدف دیگری است. چیزی که من می توانم 

تعهد کنم، این است که برنامه ای که الان در جریان است، صرفاً 

جهت ارتقای کیفیت است و در هیچ کجا ثبت نمی شود و هیچ 

استفاده دیگری از آن امکان پذیر نیست. اتفاقاً اگر بخواهیم استفاده 

از مشاهده آموزش همتایان را با هدف دیگری هم در دانشگاه به کار 

ببریم که مسلماً به این سمت خواهیم رفت، نقطه درست برای 

شروع و عزیمت به آن سمت همین استفاده از مشاهده آموزش 

همتایان به صورت توانمندسازی و غیر ارزشیابی است، چراکه به 

این ترتیب به شکل درست و مناسبی بسترسازی و فراهم کردن 

مقدمات و رفع موانع اجرایی و فکری آن صورت می گیرد و آن 

بستر  نپخته در  و  به صورت خام  ابزار  این  از  ارزشیابی  استفاده 

دانشگاه جاری نمی شود.

کمی در مورد جزئیات و فرایند اجرای برنامه توضیح دهید. اگر یک 
عضو هیات علمی بخواهد در برنامه شرکت کند، چه کار باید بکند؟

واقعیت این است که ساده ترین حالت آن این است که اگر کسی 

بگوید من امتیاز توانمندسازی مربوط به این برنامه را نمی خواهم 

و فقط می خواهم از دیدگاه ها و نظرات یک مشاهده گر استفاده 

کنم، نیاز به هیچ تشریفات و چارچوبی نیست. کافی است فقط فرد 

به سایت مرکز مطالعات و توسعه دانشگاه یا دفتر توسعه دانشکده 

و بیمارستان خودش مراجعه کند. در قسمت توانمندسازی در 

قسمت مربوط به برنامه ماه تمامی فرم ها و چک لیست ها قرار 

داده شده است. فرد می تواند از لیست مشاهده گری را انتخاب 

کند یا اصلا به دلخواه از دوست و همکار خود دعوت کند تا در 

کلاس، راند یا اتاق عمل وی حضور پیدا کند و مشاهده آموزش 

همتایان اتفاق بیافتد. پس این ساده ترین فرم برنامه است.

اما از جایی که ما می خواستیم این کار الزامی و اجباری نباشد و 

به صورت اختیاری باشد، باید برای فرهنگ سازی و تشویق کار 

می کردیم. پس این طور برنامه ریزی کردیم که برنامه ماه به 

عنوان یک فعالیت توانمندسازی شناخته شود و عضو هیئت علمی 

چه به عنوان مشاهده گر و چه به عنوان مشاهده شونده از این 

امتیاز برخوردار شوند. مستحضر هستید که بر اساس برنامه جامع 

توانمندسازی آموزشی که مصوب شورای دانشگاه است، هر عضو 

هیأت علمی آموزشی در مرتبه دانشیاری باید به ازای هر سال 

حداقل 6 امتیاز توانمندسازی آموزشی داشته باشد. پس اگر عضو 

هیات علمی می خواهد که با شرکت در برنامه ماه، امتیاز مربوط به 
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گفتگو ی
ه یـــژ و

ش ذ ا 1 ر ذ ر
امش 4ـــمارم

توانمندسازی به وی تعلق بگیرد، لازم است که مسیر مشخصی را 

طی کند. به این صورت که با دفتر توسعه دانشکده یا بیمارستان 

محل فعالیتش هماهنگ کند و از بین فهرست موجود مشاهده 

گران کسی را که خودش مایل است انتخاب کند. پیشنهاد ما این 

است که دو نفر را انتخاب کند چرا که ممکن است تنظیم زمان 

برای افراد امکان پذیر نباشد. دفتر توسعه دانشکده یا بیمارستان 

مربوطه این هماهنگی را انجام می دهد. یعنی از مشاهده گری 

که خود فرد انتخاب کرده است، دعوت می کند و هماهنگی ها را 

صورت می دهد. راهنماهایی هم تدوین شده است که در اختیار 

مشاهده گر و مشاهده شونده قرار می گیرد.

پس از جلسـه مشـاهده، مشـاهده گر و مشـاهده شـونده جلسـه 

کوتاهـی بـا هـم برگـزار می کننـد و بازخـورد ارائـه می شـود. 

همان طـور کـه قبـلًا گفتـم، هیـچ کاغذ یا مسـتندی کـه نتایج 

مشـاهده در آن باشـد، بـه دفتر توسـعه تحویل داده نمی شـود. 

تنهـا فرمی که در آن گزارش شـده اسـت که جلسـه چـه زمانی 

و در چـه مکانـی برگزارشـده اسـت، بـدون ذکـر هیـچ جزئیاتی 

تحویـل داده می شـود کـه هدف از جمـع آوری آن صدور گواهی 

و تخصیـص امتیاز توانمندسـازی اسـت.

قابل ذکـر اسـت به دلیل این کـه این برنامه جدید اسـت، از همه 

بزرگوارانـی که در این طرح شـرکت می کنند، خواهشـمندیم به 

مـا بازخـورد دهنـد به همیـن خاطر فرم نظرسـنجی تهیه شـده 

اسـت کـه از اسـاتیدی کـه در ایـن طـرح شـرکت کرده انـد، 

به عنـوان مشـاهده گر،  به عنـوان مشـاهده شـونده و چـه  چـه 

خواهشـمندیم کـه این فرم هـا را کـه به صورت آنلاین برایشـان 

ارسـال می شـود، تکمیـل کنند.

منظور از مشـاهده گران چیسـت؟ آیا هرکسی می تواند به عنوان 
مشـاهده گر در جلسه مدرس دیگری حاضر شود؟

اگـر فـرد بخواهد به طور رسـمی وارد این برنامه شـود و از امتیاز 

توانمندسـازی آموزشـی که در نظر گرفته شـده اسـت، اسـتفاده 

کنـد، بایـد از میـان فهرسـت موجـود مشـاهده گران را انتخـاب 

کنـد. البتـه قطعـاً افـراد برجسـته دیگری هم هسـتند امـا فعلًا 

در ایـن مرحلـه از برنامـه وارد نشـده اند یـا خودشـان تمایـل 

نداشـته اند کـه وارد طـرح بشـوند. ایـن بدین معنی نیسـت که 

کسـانی که اسمشـان در این لیسـت نیسـت، افراد برجسـته ای 

ازلحاظ آموزشـی نیسـتند. بلکه مـا در گام اول به این خاطر که 

بتوانیـم کار را مدیریت کنیم، تعداد محدودی از اسـامی اعضای 

هیـأت علمـی را از دانشـکده ها خواسـتیم و آنهـا هـم از میـان 

اعضای هیئت علمی که سـوابق آموزشـی برجسـته ای دارند و بر 

اسـاس نتایج ارزشـیابی یا بر اسـاس جوایز یا جشـنواره هایی که 

بـوده، شناخته شـده هسـتند، افـرادی را به ما معرفـی کردند. ما 

از آنهـا دعـوت کردیم و هریک از آنها در یک نشسـت آموزشـی 

و آشـنایی حـدود 2 تا 2/5 سـاعته شـرکت کردنـد و در جریان 

برنامـه، اهـداف و رونـد اجـرا و فرم هایی که باید تکمیل شـوند، 

قـرار گرفتنـد. وقتی این مسـیر صـورت گرفت و اعـلام موافقت 

کردند که ما در خدمتشـان باشـیم، وارد فهرسـت مشاهده گران 

شـدند و از رئیـس دانشـکده مربوطـه حکـم گرفتند. اگر کسـی 

بخواهـد از امتیـاز آموزشـی توانمندسـازی ایـن برنامه اسـتفاده 

کنـد، در واقـع بایـد از ایـن افـراد انتخـاب کند که فهرستشـان 

در سـایت مرکـز مطالعـات و توسـعه آموزش و دفاتر قـرار دارد.

امـا اگـر کسـی بخواهد بـدون توجه به ایـن امتیاز و بـه صورت 

غیررسـمی از ایـن کار بهره منـد شـود و تمایلـی بـه اسـتفاده از 

امتیـاز آن نداشـته باشـد، مثـلًا می گوید من فقط دوسـت دارم 

کسـی سـر جلسه یا کارگاه من بیاید و برنامه و عملکرد آموزشی 

مـن را ببینـد و بازخورد دهد، در این صورت از حضور هرکسـی 

می توانـد اسـتفاده کنـد ولـی طبیعتـاً در ایـن صـورت دیگر به 

ایشـان امتیـازی تعلـق نخواهـد گرفت. نکتـه قابل توجـه این که 

ایـن فهرسـت شـامل مشـاهده گران دانشـکده های مختلـف و 

گروه های مختلف اسـت و لازم نیسـت حتماً مشاهده گر از گروه 

هیـأت علمـی مربوطـه باشـد. بلکـه می توانـد از  گـروه دیگری 

نیـز باشـد. اما چـون انتخاب به عهـده خود هیأت علمی اسـت، 

خودشـان بـه لحـاظ سـنخیت رشـته ای یـا سـنخیت موضوعی 

می تواننـد انتخـاب کننـد کـه چـه کسـی را پیشـنهاد دهنـد تا 

مشاهده گرشـان شـود. ممکن اسـت این فرد از گروه و دانشکده 

خودشـان یـا دانشـکده و گـروه دیگـری باشـد کـه ایـن امر در 

شـیوه نامه دیده شـده اسـت و منعـی ندارد.

 دفاتر توسعه در این برنامه چه نقشی دارند؟
واقعیت این اسـت که ما قصد داشـتیم در انجام این کار سهولت 

ایجـاد کنیم و لازم نباشـد افراد به مرکـز مطالعات مراجعه کنند 

کـه خـوب بالاخـره از لحـاظ اداری و از لحاظ مسـافت می تواند 

سـخت باشـد. از طرف دیگر هدف ما فعال شـدن دفاتر توسـعه 
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آمـوزش در فعالیت هـای توانمندسـازی اسـت. بنابـر ایـن طبق 

هماهنگـی کـه بـا دفاتر صـورت گرفته هـر کدام کارشناسـی را 

معرفی کردند که دوره  توجیهی برای آنها برگزارشده و با برنامه 

آشـنایی دارنـد و تمـام هماهنگی هـا را انجام می دهنـد. اعضای 

هیئت علمـی می تواننـد بـا آنها تمـاس بگیرند. در پوسـتری که 

بـرای معرفـی برنامـه ماه در سـطح دانشـگاه نصب شـده و برای 

گروه هـا و بیمارسـتان ها ارسال شـده اسـت، شـماره تلفن هـای 

دفاتـر را قیـد کرده ایـم. بنابراین نقش دفاتر توسـعه در واقع این 

اسـت کـه واسـطه انجـام ایـن فرایندها هسـتند. ضمـن این که 

در مرحلـه ای از طراحـی برنامـه نیز ما از نظـرات و بازخوردهای 

آنها اسـتفاده کردیم.

بـه نظر شـما ایـن برنامه مـی تواند باعـث واکنش دانشـجویانی 
شـود که سـر کاس درس هسـتند یا مثا در بخش و درمانگاه 

حضـور دارند؟   
در دنیـا هـم بـه همین شـکل اسـت بـه خصـوص در جایی که 

فرهنـگ قبلـی ایـن کار وجـود نـدارد و اولیـن بـار انجـام مـی 

شـود ممکـن اسـت این مشـکل پیش بیایـد. به هر حـال اگر به 

یـک بـاره دانشـجویان مواجـه شـوند با ایـن که یک نفـر هیات 

علمـی بـر سـر کلاس هیـات علمـی دیگـر حاضر شـده و بدون 

هیـچ گونـه توضیحی یک گوشـه نشسـته و ناظر اتفاقات اسـت 

طبیعی اسـت که در این شـرایط دانشـجو تعجب کنـد یا نگران 

شـود یـا فکر کند چـه اتفاقی افتاده اسـت؟ آیا دانشـگاه کسـی 

را فرسـتاده اسـت تـا بالای سـر کلاس هیـأت علمی باشـد؟ آیا 

بـه کیفیـت آمـوزش کلاس وی تردیـد دارنـد؟ برنامه مـاه فعلا 

در دانشـگاه مـا جدیـد اسـت بنابـر ایـن احتمـال وجـود دارد و 

امـر غریبـی نیسـت. جاهای دیگـر هم همیـن طور بوده اسـت.

به همین دلیل اسـت که اولًا ما سـعی می کنیم که اطلاع رسانی 

کنیـم. اقدامـات توجیهـی می توانـد کمـک کنـد. ضمـن اینکه 

اطلاع رسـانی های عمومـی از قبیـل همیـن مصاحبـه کـه مـا 

امیدواریـم دانشـجویان عزیـز مـا هـم آن را مطالعـه کننـد و در 

جریـان قرار بگیرنـد می تواند خیلی مؤثر باشـد، دانشـکده هایی 

هـم بوده انـد که بـرای دانشجویانشـان جلسـه توجیهـی برگزار 

کرده انـد تـا بداننـد کـه ایـن طـرح بـرای افـرادی نیسـت کـه 

ایـراد دارنـد. اتفاقـاً بـر اسـاس تجربـه ما، کسـانی کـه وارد این 

برنامـه می شـوند کسـانی هسـتند کـه معلمیـن بسـیار خوب و 

برجسـته ای هسـتند و اتفاقـاً به دلیـل اطمینانی کـه از عملکرد 

خودشـان دارنـد و تمایلـی که برای بهتر شـدن دارنـد، وارد این 

برنامـه می شـوند. در همیـن مـدت کوتـاه اجرایی شـدن برنامه 

هـم بسـیاری از بزرگـواران و اسـاتیدی کـه تجربـه و تسـلط 

آموزشـی بسـیار خوبـی داشـته اند وارد ایـن برنامـه شـده اند از 

جملـه شـخص رییـس دانشـگاه که ابـراز تمایـل کردنـد که در 

ایـن برنامـه شـرکت کننـد و بازخوردهای بسـیار خوبـی هم در 

پایـان آن بـه مـا منعکـس کردنـد و جـا دارد از ایـن پیشـگامی 

ایشـان هم نهایت تشـکر را داشـته باشم یا دوسـتان دیگری که 

قبـول زحمـت کردنـد و در این برنامه شـرکت کردنـد. بنابراین 

یک تلاش دسـته جمعی در اطلاع رسـانی عمومی، هم در سـطح 

دانشـگاه و هم در سـطح دانشـکده ها و گروه های آموزشـی لازم 

اسـت تـا کمک کنیـم ایـن ابهام رفع شـود.

 نکته دوم اینکه در راهنمایی که برای این برنامه تهیه کرده ایم، 

بـه خود اعضای هیئت علمی هم پیشنهادشـده حتماً در ابتدای 

جلسـه آموزشـی خود برای دانشـجویان توضیح بدهنـد که این 

طـرح بـا چه هدفـی صورت می گیرد، طرح اساسـاً چیسـت و به 

چـه شـکلی پیش مـی رود. ایـن را هم فکـر می کنیـم که کمک 

می کنـد کـه ایـن نگرانـی و دغدغـه اعضـای هیئت علمـی رفع 

شـود و حتـی بـرای دانشـجویانی کـه ممکن اسـت کمـی ابهام 

پیـدا کنند رفع ابهام شـود.

نکته دیگری هست که بخواهید با مخاطبان در میان بگذارید؟
مـن هـم به نوبـه خـودم از شـما تشـکر می کنـم و امیـدوارم که 

همـه ی مـا دست به دسـت هم دهیـم و از ایـن فرصت اسـتفاده 

کنیـم و آن را فرصـت مغتنمـی بدانیم که فضای توانمندسـازی 

آموزشـی را محـدود بـه کارگاه ها و کلاس های رسـمی و دوره ها 

نکنیـم؛ بلکـه در محیـط واقعـی ببریـم و از افـرادی کـه تجربه 

زیـادی دارنـد و در عمـل ایـن فـوت و فن هـا را پیـاده کرده انـد 

و توانسـته اند معلمـان برجسـته ای باشـند، اسـتفاده کنیم تا ان 

شـاءالله همـه مـا بتوانیـم از فوایـد آن بهره مند شـویم. من فکر 

می کنـم اگـر ما وارد این برنامه شـویم، ایـن کار این قدر نیکی و 

خیـرات بـه همراه دارد که با علاقه بیشـتری بـه دنبال تکرار آن 

خواهیـم رفـت. همه ما معلم دانشـگاه هسـتیم و دوسـت داریم 

کـه آمـوزش خـود را بـا کیفیـت بهینه ارائـه کنیـم و برنامه ماه 

در ایـن مسـیر مسـلماً به مـا کمک خواهـد کرد.  


